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„Já jsem předpokládal, že 

v období po sametové revoluci 

budou přijaty patřičné zákony – 

tedy ústava, volební zákony 

a zákony o politických stranách. 

Ty jasně definují politické hřiště 

a nepřipouštějí existenci stran 

s totalitní ideologií.“
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Daniel
Kroupa
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Jaký vztah měla vaše rodina ke komunismu a komu
nistům? 

Moji rodiče měli vztah ke komunismu velmi negativní. 
Otec pocházel z rodiny majitele továrny, kterou ovšem 
znárodnili již nacisté. Krátce před válkou vybudoval zasi-
latelskou firmu, tu mu znárodnili komunisté. Hrozila mu 
milionářská dávka, před níž ho zachránil přítel, který 
mu půjčil peníze. Moje maminka naopak pocházela z vel-
mi chudého prostředí, z malé vesnice na Českomoravské 
vysočině. Sama se propracovala jako úřednice. Paradox-
ně v padesátých letech otec, coby představitel takzvané 
buržoazní třídy, nemohl sehnat zaměstnání a rodinu živila 
ze svého nízkého platu maminka. Mohli jsme přežít jen 
proto, že jsme měli velkou zahradu, kde si rodiče pěstovali 
brambory, zeleninu, chovali králíky a slepice. 

Jak se vaši rodiče bavili o  politice? Vaše maminka 
přece měla být hypoteticky režimem protežována, 
pokud pocházela z chudých poměrů. Nebo tomu tak 
nebylo? 

Představa, že lidé z dělnického či rolnického prostředí 
byli nějak protežováni, je mylná. Když se ale někdo hlásil 
do funkce a mohl se vykázat tím, co se nazývalo PuDěRo 
neboli původ dělnicko-rolnický, tak to měl samozřejmě 
snazší. Ale rozhodně nebyli takoví lidé protežováni. 

O politice přede mnou jako dítětem v padesátých le-
tech rodiče zásadně nemluvili. Vždy si vzpomenu na situa-
ci, když jsem ve škole zaslechl, co je Svobodná Evropa, 
a ptal jsem se na to tatínka. Ten mě posadil na gauč a řekl: 
„Budeš po mně teď opakovat třikrát: Svobodná Evropa je 
štvavá rozhlasová stanice, kterou můj tatínek nikdy nepo-
slouchá.“ Tak mi zablikalo v hlavě světýlko, že něco je asi 
jinak. A přicházel jsem na to postupně. V době mého rané-
ho dětství u nás bydlel jeden otcův přítel, právě ten, který 
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mu kdysi půjčil na tu milionářskou dávku. Byl propuštěný 
z vězení jako politický vězeň a rodiče museli být mimo-
řádně opatrní. Táta také přechovával auto jednoho lékaře 
zatčeného z politických důvodů. Měl ho v jakési boudě, 
do které jsem nesměl. Tak takhle se v mém předškolním 
věku ten ostrý režim počátku padesátých let projevoval. 

V roce 1968 vám bylo devatenáct let. To musely být 
roky, kdy začíná člověk lépe rozumět okolnímu svě
tu. Jak jste vnímal šedesátý osmý a jak jste se stavěl 
k reformistům pražského jara? 

Já jsem měl své zkušenosti už ze střední školy. Napsal jsem 
slohovou práci, v níž jsem na výzvu učitele vyjádřil někte-
ré své názory na režim, a hrozilo mi vyloučení. Řešila to 
se mnou místní buňka KSČ. Nakonec to dopadlo dobře 
a mohl jsem odmaturovat. Když ovšem nastal šedesátý 
osmý a to, co jsem napsal ve své slohové práci, najednou 
začali říkat všichni, tak ti učitelé, kteří mě měli předtím 
převychovat, najednou obrátili a mluvili novou řečí. Takže 
já jsem měl k reformním komunistům naprostou nedůvě-
ru. Nicméně protože jsem tehdy žil kulturou, chodil po vý-
stavách, každý týden jsem chodil na divadelní představení, 
koncerty a tak dále, tak to pro mě byla úžasná doba svobo-
dy. Zvlášť v okamžiku, kdy se zhroutila cenzura, lidé začali 
cenzuru ignorovat, zvláště novináři. Vycházely výtečné 
časopisy, knihy a probíhaly zajímavé rozmanité přednášky. 
Takže toto byla pro mě úžasná doba svobody. Nicméně ani 
v osmašedesátém mi nedovolili vycestovat do zahraničí. 

Jak jste se potom díval na vývoj po okupaci. Vás oku
pace zastihla mimo Prahu, že? 

Byl jsem na  Slovensku, na  výletě do  hor Slovenského 
ráje. Samotný okamžik byl zdrcující, i když ne zcela neo-
čekávaný. Co bylo naopak povzbuzující, byla neuvěřitelná 
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solidarita mezi lidmi. Lehkost, s jakou jsme se z té sloven-
ské vesničky s pomocí místních lidí dopravili do Popradu. 
A jak železničáři vypravili vlak navzdory všem potížím. Ne-
chtěli od nás ani peníze a dopravili nás do Prahy. Solidarita 
mezi lidmi a ohromná vůle neusnadnit okupantům situaci 
byla povzbuzující. V Praze potom byly všechny výlohy ob-
chodů oblepeny plakáty a lidovou tvořivostí. Člověk cho-
dil okolo těch tanků a přemýšlel, jak by těm okupantům 
zavařil. S kamarády jsme si kupříkladu dole na Václaváku 
koupili grilované kuře a pivo, protože jsme věděli, že v tom 
srpnovém vedru tankisté nemají co jíst a pít. Sedli jsme si 
provokativně proti nim a hodovali jsme, abychom jim dali 
najevo, jaký je rozdíl mezi tím, odkud přišli, a tím, kam 
přišli. A že nejsou vítáni. 

A jak jste se potom stavěl k nešťastnému vedení pod 
Alexandrem Dubčekem? Jak bychom měli reflekto
vat tento reformní pokus? 

Já jsem šel vítat delegaci pod vedením Dubčeka, když se 
vraceli z Moskvy. Byl jsem na tehdejším Gorkého náměstí, 
kde sídlil parlament. V okamžiku, kdy k neorganizované-
mu davu promluvili, bylo mi jasné, že zradili.

Podpis moskevských protokolů byl zjevnou zradou. 
A mně bylo jasné, že se Dubček a ostatní zavázali ty čers-
tvě vydobyté svobody postupně likvidovat. Takže já jsem 
byl vůči Dubčekovi velmi kritický a ještě po letech po sa-
metové revoluci jsem s ním o tom vedl mnoho diskusí. On 
mne přesvědčoval, že to mysleli s demokratizací upřímně. 
Bizarní na tom ale bylo, že i v případě této demokratizace 
měla KSČ udržet vedoucí úlohu ve správě země, protože 
to měli vepsané v ústavě. Je tedy jasné, v čem by demo-
kratizace měla spočívat. Oni si to představovali tak, že 
do Národní fronty vedené KSČ přijmou pár dalších orga-
nizací a tím to vyřídí. Takže z politického hlediska mně už 
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tenkrát bylo jasné, že o žádnou demokracii nejde. Ve svém 
okolí jsem prosazoval, že je na ně potřeba neustále tla-
čit, aby ty svobody opět neodbourávali. A křičet, kdykoliv 
na některou z nich sáhnou. 

Zároveň ale už v šedesátých letech se objevují aspek
ty, které by měly vést k tržní ekonomice. Už jen ta 
představa, že by měly podniky obstát v mezinárodní 
konkurenci, že by neměly být ztrátové…

V šedesátých letech se opravdu v důsledku hospodářské 
krize a neschopnosti centrálně řízeného systému, eko-
nomiky neschopné zajistit i základní potřeby, přistoupilo 
k reformám. Měla to být opravdu tržní ekonomika. Nepo-
čítalo se ale se soukromým vlastnictvím. Obcházelo se to 
zakládáním družstev a mnohá z těch družstev byla i eko-
nomicky úspěšná. Často se ale také jednalo o podvodné 
podniky. V jednom takovém jsem byl krátce zaměstnán. 
Ošidili mne tam skoro o polovinu výplaty. 

Vy jste během normalizace měl vcelku pestré zkuše
nosti s policií a výslechy. Jak k tomu došlo? 

Až do podepsání Charty 77 jsem žádné výslechy StB ne-
měl. Jedinkrát jsem byl vyslýchán v kriminální záležitosti 
jako svědek, to se ale jednalo spíše o zábavnou situaci. 
Takže zpočátku jsem tu zkušenost neměl. Nástup nor-
malizačního režimu byl velmi depresivní. Já jsem byl teh-
dy už na vysoké škole a zažil jsem to v devětašedesátém 
ve fabrice. 

Zažil jsem, jak ta údajně revoluční dělnická třída byla 
ještě vyděšenější než zbytek společnosti. Přitom ti lidé 
měli v podstatě stejný nebo podobný názor jako studenti. 
Dá se říci, že mistři a funkcionáři ve fabrice dokázali vy-
tvořit atmosféru strachu. Lidé se kvůli tomu báli zúčastnit 
i demonstrací, na které jsme my chodili. 
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Solidarita mezi lidmi a ohromná vůle neusnadnit 
okupantům situaci v srpnu 1968 byla povzbuzující. 
(Zničené ukazatele znemožnily okupantům orientaci.)
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Na počátku normalizace bylo nejdepresivnější, jak se 
rychle začaly lámat charaktery lidí, zejména těch, které 
jsme znali z televize a z rozhlasu – populárních zpěváků, 
herců, skladatelů a tak dále. Ti prostě chtěli dále pracovat, 
takže vystupovali ve sdělovacích prostředcích a odvolá-
vali to, co před okupací řekli. To se postupně rozšiřovalo 
i na zbytek společnosti. 

Když přišly prověrky a funkcionáři začali vyhazovat 
lidi ze strany po tisících, způsobovalo to velkou depresi. 
Ale pro mě to byla zkušenost, jak rychle se dá znorma-
lizovat společnost, která předtím svobodně vyjadřovala 
svoje názory.

Po vyhazovu z práce kvůli Chartě 77 jste šel na do jis
té míry podřadnější pozici, kde jste vlastně pořádali 
disentní kroužky…

Do roku 1975 jsem pracoval jako dělník. A protože jsem 
měl už v té době řadu přátel z filozofického a kulturního 
prostředí, tak jsem samozřejmě s těmito lidmi byl v kon-
taktu. Ale potom jsem nastoupil jako vedoucí v oddělení 
propagace velkého koncernu VHJ Tesla. Tam jsem byl do-
konce jako nestraník a nečlen svazu mládeže…

… to musela být v té době velká rarita.
Ano, byl jsem v té době velkou raritou. Publikoval jsem 
ve většině novin a časopisů články o technice a podobně. 
Točil jsem dokonce i dokumentární nebo reklamní filmy. 
Občas jsem dělal i mluvčího na výstavách a veletrzích. Tak-
že jsem měl možnost nahlédnout do chodu hospodářství 
takříkajíc zevnitř. Tesla měla tehdy 50 podniků a závodů. 
To byl i v evropském měřítku kolos. Ta zkušenost vyvráti-
la i zbytky ideologické výchovy ze školy, které by ve mně 
mohly zůstat. Představa, že centrálně řízené hospodář-
ství může fungovat nějak racionálně, se v tomto podniku 



15

zhroutila. Tam jsem podepsal Chartu 77 a StB mi přidělila 
krycí jméno „redaktor“.

Tesla byla masivní podnik. V československém kon
textu paradoxně snad jeden z těch zdravějších…

Přesně. Podnik měl přes 95 tisíc zaměstnanců. Moje vzpo-
mínky na Teslu by vydaly na celou knihu. Já jsem ze své 
pracovní pozice měl vhled do toho, jak tento podnik fun-
guje, a tudíž mi bylo jasné, že socialistické hospodářství 
nemá v porovnání s tržním hospodářstvím šanci. 

Jaká je vaše osobní zkušenost se socialistickým hos
podářstvím?

Největší zkušenosti s tím, jak v socialismu funguje pod-
nik, jsem získal v letech 1975 až 1980, když jsem působil 
jako vedoucí oddělení vztahů s veřejností a ediční činnosti 
obchodního podniku Tesla. Ve své funkci jsem měl na sta-
rosti reklamní publicistiku pro celou výrobně-hospodář-
skou jednotku, která pokrývala více než 50 podniků a celý 
sortiment elektroniky nejen spotřební, ale třeba i radary 
a elektronové mikroskopy a podobná zařízení. Tesla měla 
síť prodejen po celé republice a já jsem pro ně mimo jiné 
vydával jako šéfredaktor podnikový časopis. To znamená, 
že jsem měl přístup k informacím z vedení podniku, ale 
i z fungování celé té výrobně-hospodářské jednotky, která 
byla skutečně kolosem. 

Musím říci, že během svého působení jsem se setkal 
s řadou bizarností. Podnik řídil ředitel, který nevynikal 
schopnostmi, ale faktické řízení bylo v rukou jednotli-
vých ředitelů, náměstků tohoto ředitele. Mnozí byli sku-
tečnými odborníky. Od nich se lišil pouze ten, který vedl 
odbor kádrové a personální práce, takzvaný kádrovák. To 
byl člověk bez jakéhokoliv vyššího vzdělání, snad nebyl ani 
vyučený. Předtím pracoval jako vedoucí skladu hasicích 
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přístrojů, kde byl ale jediným zaměstnancem. Z této po-
zice v době normalizace přeskočil veškeré funkce a do-
stal se do vedení. A to pouze proto, že patřil k nemnohým 
komunistům, kteří vítali vstup sovětských vojsk do ČSSR 
v roce 1968. Jmenoval se Hromeček. A ten úsek, který měl 
řídit, vyžadoval mnohdy dosti důležitou agendu, které byl 
tento člověk však naprosto neschopný. 

Kdykoliv bylo potřeba něco zařídit, bylo lepší psát se-
kretářkám. Ty fakticky řídily skoro všechno, co se v podni-
ku dělo. Tedy v oblasti personální. Kádrovák dobře věděl 
nebo tušil, že nesplňuji žádné politické požadavky. A už 
v okamžiku, kdy jsem byl přijat na dobu určitou, vyjádřil 
přání, že musím být vyhozen. To ovšem nedokázal zaří-
dit – právě proto, že fakticky vládly sekretářky, a proto-
že v případě pracovní smlouvy na dobu určitou muselo 
do půl roku padnout rozhodnutí, zda mám pokračovat. 
Tento termín on ale nedokázal ohlídat, takže se automa-
ticky můj poměr změnil na dobu neurčitou. Ten člověk 
ovšem věděl, že nejsem členem strany ani jím nehodlám 
být, že nejsem členem SSM. Zkrátka jsem byl podezřelá 
osoba.

Krátce po mém nástupu mi ředitel podniku uložil úkol. 
Měl jsem zařídit, aby Rudé právo otisklo článek o tom, že 
náš podnik splnil plán za rok 1975. Marně jsem se hájil, že 
nejsem šéfredaktor Rudého práva, takže nemám možnost 
to zařídit. Nicméně ředitelé podniku si to přáli, protože 
na základě takovýchto článků pak byli hodnoceni. Vypravil 
jsem se tedy za finančním ředitelem s tím, že jsem dostal 
takový úkol. A že potřebuji, aby mi alespoň sdělil datum, 
kdy náš podnik splní plán, a na kolik procent. Tedy základ-
ní údaje. Finanční ředitel, který byl nestraník, se usmál 
a řekl: „Pane Kroupo, uděláme to naopak – já chápu, že 
nemůžete zařídit, aby vyšel takový článek kdykoliv si to 
budete přát, ale možná máte nějaké kontakty v redakci. 
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A možná, že tam bude někdy volný termín, kdy nebudou 
mít co psát. V ten den náš podnik splní plán.“ 

Já jsem se divil a namítl jsem: „Prosím vás, to já mám 
takto určit, kdy takto velký podnik splní plán?“ A on od-
pověděl: „Prosím vás, vždyť to jsou jen čísla.“ 

Zkrátka tento příběh ilustruje, jakou roli mělo centrál-
ní plánování. Většina podniků vykazovala určitá hausnu-
mera a šlo jen o to, aby se nedalo při případné kontrole 
dohledat, že je to celé vymyšlené. 

S tím ředitelem jsem potom přicházel častěji do styku 
a zjišťoval jsem věci, které jsem do té doby neznal. Napří-
klad, že podnik je hodnocen podle toho, jaké má nadnor-
mativní zásoby. To byly zásoby, které se neprodaly, zůstaly 
ve skladu. Pokud ten bankou určený stav nadnormativ-
ních zásob byl překročen, tak se celému podniku krátily 
finance na mzdy. To znamená, že to odskákali všichni. Náš 
podnik, podobně jako všechny ostatní podniky, takové 
nadnormativní zásoby měl. Protože se vyrábělo podle plá-
nu a ten plán se prakticky nikdy netrefil. Buď bylo zboží 
nedostatek, nebo byl přebytek zboží zcela neprodejného. 
V podniku se to dělalo tak, jak mi vysvětlil tento ředitel, že 
zkrátka, když se blíží konec roku, tak se všechny nadnor-
mativní zásoby vyskladní, naloží na auta a vezou do jiných 
skladů a po novém roce se znovu zapíšou jako uskladněné. 
Já jsem namítl: „Prosím vás, ale vždyť tolik aut náš podnik 
ani nemá.“ A on: „No, ale to jsou zase jenom čísla, celá tato 
operace se odehrává jenom na papíře.“ 

To ukazuje, s  jakými údaji pracoval státní plánovací 
úřad a vysoké stranické orgány, když stanovovaly ty smělé 
plány do budoucna. A také to ukazuje, jak málo dokázaly 
podniky reagovat na poptávku na trhu. Protože ta nebyla 
vůbec rozhodující. Rozhodující byly položky stanovované 
v tom plánu. Byly to pětiletky, které byly rozpracovávány 
na jednotlivé roky. Celý ten systém plánování se ukazoval 
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„Já jsem šel vítat delegaci pod vedením Dubčeka, když 
se vraceli z Moskvy. Byl jsem na tehdejším Gorkého 
náměstí, kde sídlil parlament. V okamžiku, kdy 
k neorganizovanému davu promluvili, bylo mi jasné, 
že zradili.“ (předseda Národního shromáždění Josef 
Smrkovský před budovou NS po návratu z Moskvy 
v srpnu 1968)
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jako nesmírně antiinovativní. Protože každá inovace ten 
složitý systém plánů, ten složitý systém odběratelských 
řetězců narušovala a bylo jasné, že pokud by přišel nějaký 
převratný vynález, tak zkrátka se to celé zhroutí a vedení 
podniků, které by dopustily, aby takový vynález byl uve-
den do výroby, by skončilo ve vězení. Takže takové věci 
zametali pod koberec. 

Vy jste říkal, že jste měl na starosti reklamu, to měla 
být reklama cílená na domácí, na zahraniční publi
kum? Jak vlastně vůbec mohla fungovat reklama, 
když ne existoval volný trh? 

Musím říci, že klasické PR, které dělají podniky, bylo zaká-
záno. Byla přísně zakázána skrytá reklama. Právě tu já ale 
jsem měl, mimo jiné, za úkol vytvářet. Měli jsme placené 
články například v tehdy velmi populárním časopise Svět 
v obrazech. Každý měsíc jsme měli zaplacenou barevnou 
stranu, kam jsem opatřil fotografie a doplnil je textem. Ta 
celá strana působila jako normální redakční článek, jenom 
tam někde dole bylo napsáno, že to je placené. Někdy ani 
to ne. Měl jsem síť známých v různých redakcích, kterým 
jsem dodával články na klíč. Mohl jsem psát víceméně, co 
jsem chtěl, pokud se to netýkalo politických záležitostí. 
Ale vždycky to v médiích prezentovali jako další úspěch 
socialismu – když jsem popisoval, jaké radary nebo jiná 
zařízení vyrábíme. A zkrátka a dobře to normálně pro-
cházelo. 

Komerční reklamu dělal kolega ve vedlejším odděle-
ní a ta fungovala formou klasické inzerce. A byla samo-
zřejmě velmi potlačována. V televizi byl krátký reklamní 
pořad, uváděný jakýmsi panem Vajíčkem. To byla taková 
kreslená figurka. A tam jsme občas měli nějaký film. Ob-
chod se prostě bez reklamy nemohl obejít. Já jsem zpo-
čátku nedůvěřoval tomu, že když se na inzertní stránce 
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v novinách objeví pérovka Tesla, kde bylo nějaké sdělení, 
že si toho vůbec někdo všimne. Ale na výstavě spotřební 
elektroniky v Ostravě v Černé louce se ukázalo, že když 
se předem, byť nenápadně, inzeruje, že tam budou vysta-
veny  barevné televizory, kterých byl zoufalý nedostatek, 
a ty barevné televizory tam potom nedovezli, tak se před 
stánkem vytvořila nekonečná fronta lidí, kteří se na to 
ptali. Takže když lidi něco skutečně zajímalo, tak si tako-
vou informaci dohledali i na zapadlé stránce. 

To byl jeden z mocenských nástrojů sloužících k tomu 
kontrolovat oběh idejí uvnitř společnosti: kontrola 
tisku, kontrola papíru a tak dále…

Ano… ještě do roku 1968–1969 zde byla síť tiskáren z první 
republiky, včetně těch malých. Ty tiskárny měly umělecké 
sazby, umělecká písma. A byly velmi přísně kontrolovány, 
co tisknou. Nicméně v šedesátém osmém se všichni tis-
kaři vykašlali na kontroly a začali tisknout, co jim kdo při-
nesl. Co bylo potřeba. A ignorovali příkazy shora. Toho se 
režim bál a po šedesátém osmém z toho vyvodil pro sebe 
poučení, že všechny tyhle malé tiskárny je třeba zlikvido-
vat. Zničili neuvěřitelné kulturní hodnoty tím, že tyto kasy 
rozmetali. A zůstaly jen velké tiskárny, které se daly lépe 
ovládat. Nicméně důsledkem byla praktická nemožnost 
něco včas vytisknout. Ty lhůty byly naprosto neúnosné. 
Když jste zadali k tisku celkem banální katalog, tak jste 
čekali celý rok, než to tiskárna vytiskla. Protože buď ne-
měla papír, nebo neměla něco jiného a podobně. 

Zažil jsem jednání s jednou tiskárnou ve Vršovicích, 
kde se to řešilo ve spolupráci s vedením podniku. Panoval 
tam rozsáhlý systém korupce. Součástí obchodního pod-
niku byl i takzvaný multiservis. To byla služba pronájmu 
barevných televizorů lidem, kteří neměli peníze na to, aby 
si televizor mohli koupit. Ten televizor měli doma a měli 
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trochu garantovanou záruku, že když se jim to porou-
chalo, tak přišel technik a opravil to. Nemuseli to nosit 
do opravny. A s tímhletím obchodoval ředitel. Když bylo 
potřeba někoho uplatit, tak mu nabídl, že mu zdarma dá 
barevný televizor. S tím, že ten televizor bude mít takzva-
ně ve zkušebním provozu. To znamená, že za to nemusel 
nic platit, protože on přece pracuje tím, že se kouká na ten 
televizor. On ho zkouší. A když se televizor porouchal, při-
běhl technik a ten mu ho opravil. Tomu řediteli tiskárny 
zkrátka učinil náš ředitel takovou nabídku a rázem se lhůta 
na vytištění katalogu zkrátila. 

Narazilo to ovšem na problém. Tiskař řekl: „Já vám to 
vytisknu v nejkratší lhůtě, ale nemám papír a ten papír se 
musí dovézt. My sice máme nákladní auta, ale nemáme 
pneumatiky.“ A tak náš ředitel musel řediteli jiného pod-
niku, který měl k dispozici pneumatiky na nákladní auta, 
dát do zkušebního provozu barevný televizor a ten něja-
kou fiktivní výměnou tiskárně dal pneumatiky, aby nám 
mohli vytisknout katalog. A takhle to fungovalo.

Neexistující trh, který by ukázal, kde je nedostatek 
a jak ho napravit, suplovala skrytá korupční síť.

Takových historek bych měl bezpočet. Vzpomínám si 
na to, když měl multiservis miliontého zákazníka. Sešlo 
se vedení podniku, kam jsem byl přizván, že se to musí 
řádně zpropagovat, že to musí být veliká sláva. A já jsem 
měl být vybrán, abych k tomu udělal velikou tiskovou kon-
ferenci, že k tomu musí vyjít články a podobně. A to jsem 
udělal, nicméně jsem byl napnutý, kdo bude ten miliontý 
uživatel multiservisu. 

Zjistil jsem, že se na to sešla jakási stranická komi-
se, která řekla, že to nesmí být jen tak ledaskdo. S tím 
člověkem se musí udělat televizní rozhovory a podobně. 
Takže musíme vybrat tu správnou osobu. A kde máme 
málo  klientů? Na Kladensku. Tak by bylo dobré, aby to byl 
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horník. A měl by to být mladší člověk, protože starší lidé už 
si tyhle multiservisy vzali skoro všichni, tedy ti, kteří na to 
měli. Potřebujeme tedy získat mladé lidi. A musí samo-
zřejmě dobře bydlet! Takže si vytipovali asi třiceti letého 
horníka, který bydlel v novostavbě typu okál, a vypravily 
se tam ty černé šestsettřináctky se soudruhy onomu hor-
níkovi sdělit, že se stal šťastným miliontým uživatelem 
multiservisu. 

Když však dorazili k jeho vilce a zazvonili, horník se po-
díval z okna, uviděl ty šestsettřináctky, hrozně se polekal 
a zadní brankou utekl do lesa. Domníval se, že ho přijeli 
zatknout. Honili ho po lese, nakonec ho chytili a sděli-
li mu tu šťastnou novinu. Tak takhle vznikaly reportáže 
o milion tém uživateli multiservisu. 

Kdybych to měl zobecnit, ten ředitel podniku, aby 
vůbec mohl vykonávat svoji práci a splnit svoje úko
ly, musel každodenně dělat něco nelegálního, něco 
korupčního…

… anebo něco stranicky žádoucího. Například náš ředi-
tel zval do podniku hudební skupinu střední skupiny so-
větských vojsk z Milovic. Pořádal pro zaměstnance výlety 
autobusem do Milovic k sovětským vojákům, kde se ode-
hrávala jakási fiktivní družba. A obvykle to bývaly různé 
zaměstnankyně, které zjistily, že se tam prodávají o tře-
tinu levnější potraviny než v normálních samoobsluhách. 
A tak tam jezdily touto formou nakupovat.

To vlastně vychází už ze stalinského ekonomického 
systému třicátých let, kdy se museli podnikoví ředi
telé obávat toho, že na ně dopadne tvrdá ruka bez
pečnostního aparátu. A nevěděli, kdy k tomu dojde. 
Takže inherentně musel člověk pořád podvádět nebo 
dělat fiktivní obchody…
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V důsledku toho tito lidé žili v neuvěřitelném stresu, pro-
tože byli jednou nohou v kriminále. V okamžiku, kdy se 
znelíbili, mohli na ně najít nespočet trestných činů. A na-
opak když byli se soudruhy zadobře, tak jim nic nehrozilo 
ani v případě, kdy byli při nějakém trestném činu dopade-
ni. O tom, zda bude někdo trestně stíhán, totiž nerozho-
dovala policie ani prokuratura, ale bezpečnostní tajemník 
strany. 

A když policie něco závažného zjistila, tak to nejprve 
ohlásila tajemníkovi strany. Ten policii sdělil, zda má po-
kračovat ve vyšetřování, nebo to má okamžitě zastavit. 
Protože on to vyřeší po stranické linii. Soudruha si před-
volali a vyčinili mu, nebo mu dali stranický úkol, aby to 
napravil. A tak se postupovalo i v případě, kdy třeba opi-
lý řidič přejel studenta. O takovém případu jsem slyšel, 
dokonce jsem znal jméno. Bylo to v severních Čechách, 
žádné trestní stíhání prostě neproběhlo. Ostatně i jeden 
ze studentských vůdců byl takovým soudruhem poražen. 

Náš podnik byl propojen i s první správou StB, takže 
tam ještě do hry vstupovala špionáž. Čili tito lidé byli ješ-
tě lépe krytí než ostatní. Na výstavě Tesla 77, kdy už jsem 
byl signatářem Charty, jsem byl jedním ze dvou, kdo měli 
tehdy, v paláci U Hybernů, kancelář. Já jsem tam pořádal 
tiskové konference, druhou kancelář měl ředitel. A když 
tam přijeli soudruzi z krajů a stranické delegace, tak se 
neměli kam uchýlit, a občas přišli za mnou a jejich schůz-
ky se pořádaly u mě v kanceláři. Já jsem ale trval na tom, 
že musím pracovat, tak jsem tam byl přítomen. Vyslechl 
jsem řadu pozoruhodných jednání, při nichž kupříkladu 
generální ředitel známého podniku hovořil se svým okres-
ním tajemníkem a prosil ho, aby mohl s manželkou odjet 
na dovolenou do Itálie. Stranický tajemník se usmíval a ří-
kal: „Ale to budeš muset nějak podpořit.“ No a onen ge-
nerální ředitel na to: „Počkej soudruhu, hned tady budu.“ 
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Charta 77 dostala komunistickou stranu téměř 
do hysterického stavu, KSČ okamžitě rozpoutala 
obrovskou propagační kampaň.
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Za chvíli přinesl loveckou pušku, kterou slavnostně pře-
dal. Stranický tajemník pokýval hlavou: „No tak soudruhu, 
možná do té Itálie přece jen pojedeš.“

Jak vlastně byla propojená struktura vedení podniku 
se stranickým vedením? Vy jste zmínil toho kádro
váka…

V podniku existovala závodní organizace KSČ. Jiné strany 
tam samozřejmě být nemohly. Bylo tam oddělení zvlášt-
ních úkolů. Je zajímavé, že za celou dobu jsem s tím pra-
covníkem nikdy nepřišel do styku, dokonce ani v době, kdy 
jsem podepsal Chartu 77. To byli lidé napojení na Státní 
bezpečnost. Ten člověk neměl informace o tom, že jsem 
nežádoucí osoba. Takže v tom soudruzi z StB měli docela 
značný chaos. Ředitel a vyšší funkce v podniku byly sta-
novovány z pozice stranických orgánů, stranický tajemník 
schvaloval, kdo bude tyto pozice zastávat. A samozřejmě, 
když měl příslušný soudruh dobré kontakty na ÚV KSČ, 
tak si na něj ani ten tajemník netroufl. 

Do propagačního oddělení docházely z ÚV KSČ pravi-
delně materiály, které se měly rozšířit na všechna praco-
viště. Byly to takové ty známé obrázky a plakáty, které se 
dávaly zejména k Vítěznému únoru atd. Podnik Tesla byl 
napojený na první správu StB, samozřejmě tehdy jsme tu 
strukturu neznali, ta byla tajná. A pak zde působila roz-
vědka. Takže mnozí ze zaměstnanců se tam ohřáli jenom 
pár měsíců a pak odjeli někam do zahraničí. Zkrátka to 
byly jen krycí funkce. Ředitel tiskárny byl nepochybně 
agentem a možná i důstojníkem StB a právě on paradox-
ně v té tiskárně zaměstnával pár disidentů. Dá se říci, že 
je i chránil. Ale ne proto, že by nebyl politicky uvědomělý, 
ale proto, že potřeboval, aby mu ta tiskárna fungovala na-
prosto spolehlivě. V této tiskárně jsme nicméně měli velký 
problém něco vytisknout, ačkoliv jsme byli ze stejného 
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podniku. Když jsme potřebovali něco rozšířit na prodejny, 
tak jsme to zadávali externímu podniku Tomos nebo dal-
ším. Velké problémy vznikaly například při tisku katalogů 
rozhlasových přijímačů, televizorů a podobně. Nakonec 
se mi stalo, že jeden katalog, který jsem připravil do tisku, 
jsme zařídili v jakési tiskárně a já jsem tam jel s podkla-
dy. A když jsem se ptal, kde ta tiskárna je, tak jsem zjistil, 
že to je v pankrácké věznici. Musel jsem si okamžitě dát 
věci do aktovky a jet. Potíž byla, že v aktovce jsem měl 
i dokumenty Charty 77. Tiskárna v pankrácké věznici byla 
dosti dobře vybavena a její šéf, důstojník vězeňské služ-
by, byl velmi přátelský. A říkal mi: „Kdybyste potřeboval 
soukromě něco vytisknout, já vám to klidně tady udělám.“ 
Musím přiznat, že jsem měl velké pokušení sáhnout do té 
aktovky a nechat tam vytisknout dokumenty Charty 77. 
Nicméně jsem se neodvážil. S touto epizodou je spojena 
také vzpomínka na to, když mě jednou do podniku zavolal 
některý z přátel a kolega mu žertem řekl, že se momen-
tálně nacházím v pankrácké věznici. Neuvědomil si, co to 
může způsobit. No a já jsem se tam trochu zdržel a přišel 
jsem domů pozdě. Tam mě čekala manželka obklopena 
přáteli, kteří ji přišli utěšovat, jako div ne vdovu. A všichni 
se divili, že jsem se vůbec vrátil. Zase to bylo docela milé. 
Uvědomil jsem si tehdy, že kdyby mě skutečně sebrali, 
tak tady bude někdo, kdo je ochoten mé rodině pomoci. 

Ten katalog byl katastrofa, protože do něj zasahovali 
lidé bez patřičných schopností, co chtěli shrábnout odmě-
nu, kterou na něj ředitel vypsal. Takže musela proběhnout 
kontrola. Já jsem na to byl naštěstí připraven a všechny 
materiály a dokumenty jsem měl archivované v šesti ko-
piích. A některé z nich jsem měl i ukryté. Takže kontrola 
mě naštěstí vyvinila. Sdělila řediteli, že vinen je obchodní 
náměstek, a já jsem z toho vyklouzl. Ale pro mě to byl sig-
nál, že po mně půjdou velice tvrdě. Vzhledem k tomu, že 
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v době normalizace zřídkakdy zatýkali čistě z politických 
důvodů, vždycky hledali nějaký zástupný trestný čin, tak 
mně bylo jasné, že by v takovýchto poměrech dokázali 
vyrobit materiály, aby mě zatkli za hospodářskou krimi-
nalitu. A tak jsem se zkrátka pokusil z funkce prchnout. 
Šéf mi odmítal podepsat výpověď, tak jsem si napsal vý-
pověď dohodou. Samozřejmě jsem ji nosil v tašce a dou-
fal, že mě vyhodí. I stalo se, že jsem byl zatčen StB a tam 
jsem odmítal cokoliv vypovídat. Estébáci se rozzuřili, za-
čali na mě řvát, a když zjistili z materiálů, které tam měli, 
že pracuji ve vedoucí funkci v takovémto podniku, tak se 
rozčílili, a řekli: „Teď vám předvedeme, jak krátký proces 
s vámi dokážeme udělat.“ Vytočili telefon přímo na ředite-
le a ozvala se sekretářka. Estébák chtěl mluvit s ředitelem. 
„Soudruh ředitel tady momentálně není.“ „Tak mi dejte 
jeho statutárního zástupce.“ „Máňo, kdo je statutární zá-
stupce?“ „To je soudruh Pumpr.“ „A kde je Pumpr?“ „No, 
soudruh Pumpr tady také není.“ Tak sháněli statutárního 
zástupce statutárního zástupce. Asi po deseti minutách 
estébáci zuřivě praštili telefonem. Já jsem pokýval hla-
vou, trochu zklamaně, protože jsem doufal, že mě z toho 
podniku vyhodí a ušetří mi to martyrium s výpovědí. To 
se tedy nestalo, tak jsem se alespoň hořce usmál, a těm 
estébákům jsem řekl: „No tak to vidíte. A takhle je to v na-
šem státě se vším…“ 

Jak dlouho po podepsání Charty jste si vlastně mohl 
udržet svou práci? Předpokládám, že to dlouho ne
trvalo.  

Já jsem ve své pozici hospodařil s poměrně velkými penězi. 
A když jsem podepsal Chartu, hned na mě poslali kontrolu, 
která mne měla usvědčit z rozkrádání socialistického ma-
jetku. S tím jsem ale počítal a měl jsem všechny dokumen-
ty v dokonalém pořádku. A pokud tam k nějakým únikům 
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docházelo, tak to padalo na hlavu mých nadřízených, tak-
že to naštěstí dopadlo dobře. Bylo mi ale jasné, že po mně 
půjdou. Ale paradoxně v době, kdy ostatní signatáře Char-
ty 77 z jejich míst vyhazovali, tak mě z podniku nechtěli 
pustit. Změna zaměstnání řádnou cestou předpokládala 
devítiměsíční výpovědní lhůtu. Takže když jste si sehnal 
zaměstnání a dal výpověď v tom starém zaměstnání, tak 
jste musel devět měsíců čekat a doufat, že vás v tom no-
vém zaměstnání přijmou. Mně se nakonec podařilo najít 
kličku, jak se z toho dostat. Přešel jsem do kotelny v pro-
tialkoholní léčebně na Karlově.

Zdá se mi, že v poslední době se vytváří nepřesný ob
raz té doby. V tom smyslu, že topiči a umývači oken 
měli skvělou možnost se setkat a povídat si spolu, že 
to vlastně byl tak trochu diskusní klub. V debatě ale 
zapadá, že ta práce nebyla jednoduchá. Člověk musel 
dělat nepříjemnou práci, ne?

Ve čtyři hodiny ráno jsem vyjížděl z domova, abych roztopil 
kotel. Potom jsem si v kotelně na chvíli zdříml. Pak jsem 
si šel koupit něco k snídani. Navštívil jsem kotelnu v Ka-
teřinské ulici na stomatologii, kde jsme se sešli s dvěma 
dalšími topiči. Vyměnili jsme si samizdaty, informovali se 
o tom, co se děje. A pak jsem zase utíkal do své kotelny 
a musel jsem dál topit. Výhoda kotelen spočívala v něčem 
jiném. Bylo to relativně dobře placené dělnické zaměstná-
ní a člověk měl možnost mezi přikládáním studovat nebo 
psát. To byla výhoda. Nějaké setkávání muselo probíhat 
víceméně mimo. A popravdě řečeno jenom díky tomu, že 
jsem byl docela fyzicky zdatný, tak jsem mohl potom večer 
pořádat filozofické semináře a zabývat se rodinou. Takže 
idyla to nebyla. Nedá se říci, že by ty kotelny byly zas až 
takovým místem setkávání. Až na určité výjimky. Protože 
mnozí ze šéfů neradi viděli, když tam chodil někdo cizí. 
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S nástupem prezidenta Reagana v USA bylo zřejmé, 
že se mění politika vůči SSSR a východnímu bloku. 
Reagan jako prezident do své funkce vstupuje 
s přesvědčením, že chce studenou válku vyhrát. 
(Ronald Reagan, 22. 5. 1984)
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A co se týče čištění výloh, to jsem dělal na počátku sedm-
desátých let, mělo to výhodu, že byl člověk víceméně svým 
pánem. Jednou měsíčně dostal štos objednávek na čištění 
oken a pak chodil s kýblem, smetákem, stěrkou a hadrem 
a čistil jednotlivé výlohy. A mohl jste to dělat, jak se vám 
to hodilo. Navíc se to dalo zvládnout celkem rychle, takže 
zbyl nějaký čas na jinou činnost. Ale byla to fyzická práce. 

Vyskytovali se na vašich tajných bytových seminá
řích i nějací reformní komunisté, kteří po okupaci 
padli a byli odvrženi od strany? 

Reformního komunistu jsem potkal v Tesle v letech 1975 
až 1980. Byl to výborný člověk, se kterým jsem si rozuměl 
a mnoho mne naučil. Ale v prostředí, kde jsem se pohy-
boval soukromě, jsem vlastně o žádném reformním ko-
munistovi nevěděl. Některé z nich jsem znal jako čističe 
výloh. Vídávali jsme se na měsíčních schůzích. Tam byla 
v podstatě celá redakce Literárních novin, byli tam lidé 
z Historického ústavu, například Jaroslav Šedivý, pozdější 
ministr zahraničí. Tam jsem některé reformní komunisty 
potkal. Znali jsme se a občas jsme o něčem třeba i chvíli 
debatovali. Ale ve svém soukromém prostředí jsem žádné 
takové lidi nepoznal. Až koncem osmdesátých let jsem je 
potkal na bytových seminářích v kruhu okolo Václava Ha-
vla. Tam jsem potkal třeba Jirku Dienstbiera, někdy v roce 
1985. Ale do té doby jsem je v zásadě neznal. Mnozí z re-
formních komunistů se s komunismem rozešli, například 
Petr Pithart, který se už v druhé polovině osmdesátých let 
hlásil k nám, konzervativcům. 

Musíte si ale uvědomit, že se disidenti nemohli stýkat 
ve velkém. Stýkali se v malých kroužcích, které propojovali 
jednotlivci. Moje prostředí bylo zcela odlišné, antikomuni-
stické. Tam by se ani většina reformních komunistů necí-
tila dobře. V roce 1988, když vzniklo Hnutí za občanskou 
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svobodu, jsem potom potkával třeba Jaroslava Šabatu. Ale 
to bylo spíše nesocialistické hnutí. Takže se spíš oni museli 
odpoutat od svých ideologických předsudků. 

Chtěl bych se nyní zeptat i na Chartu 77. Mně přijde 
zajímavé, že tak excitovala komunistickou stranu. 
Dostala ji do tak hysterického stavu, že museli oka
mžitě rozpoutat obrovskou kampaň. Měli pocit, že 
musí zorganizovat Antichartu… Co si myslíte, že je 
na Chartě 77 tak vyprovokovalo? 

Byly to dvě věci. První byl samotný fakt, že se vytvořilo 
zcela neformální společenství lidí, kteří jasně, otevřeně 
a veřejně vyjádřili nesouhlas s režimem. A to způsobem, 
který nebyl legálně postižitelný. V  tom byla myšlenka 
Charty, že se odvolávala na vyhlášku 120 ministerstva 
zahraničí, v níž se deklarovaly práva a svobody. Kdyby to 
chtěl režim spektakulárně likvidovat, tak by porušil me-
zinárodní dohodu, která byla celoevropská, a mohl tak 
narušit zahraniční politiku SSSR. To spoutalo režimu ruce, 
nemohl chartisty jednoduše pozatýkat a poslat na dlou-
há léta do vězení. Museli to udělat salámovou metodou. 

Druhým důvodem byl fakt, že to byl režim dosazený 
okupačními vojsky. A ten režim předstíral, že tu rozbou-
řenou společnost, která toužila po svobodě z osmaše-
desátého, znormalizoval. Najednou se ale ukázalo, že ji 
neznormalizoval úplně. Takže režim musel dokázat sovět-
ské moci, že dělá maximum pro to, aby zjednal nápravu. 
To byly dva faktory, které režim přiměly k hloupé reakci. 
Protože první tři měsíce byla Charta neustále popisována 
v novinách, byť třeba v negativním smyslu. Tím ji komu-
nistický režim vlastně zpropagoval. 

Mně přijde skoro perverzní, že dělníci v  závodech 
museli povinně vystupovat proti dokumentu, který 


